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JEGYZŐKÖNYV, 

amely készült Som Község Önkormányzata Képviselő-testületének 

2016. február 18-án 17.30 órakor megtartott  

közmeghallgatásáról. 

 

Az ülés helye: Som Közösségi Ház nagyterme – Som, Ady Endre u. 35/A. 

 

Jelen vannak:  

Lenkey Tibor  polgármester – levezető elnök, 

Bertalan Lajosné alpolgármester 

Kovács Szilveszter alpolgármester 

Sipos Tibor képviselő 

 

Állandó meghívottként tanácskozási joggal jelen van: Budainé Vajk Ildikó jegyző, 

jegyzőkönyvvezető 

 

A lakosság részéről: 24 fő érdeklődő állampolgár. 

 

Lenkey Tibor polgármester köszönti a közmeghallgatáson megjelent lakosokat, a 

megválasztott képviselőket. Bemutatja a jegyzőt, aki 2015. november 1-től vezeti a hivatalt, 

akinek eredményes és hosszantartó jegyzői munkát kíván. Elmondja, hogy az első kiírt 

jegyzői pályázatra is jelentkezett jegyző asszony, de akkor ő második volt, dr. Nagy Gábort 

választották meg jegyzőnek, akinek a próbaidő alatt közös megegyezéssel megszüntették a 

jogviszonyát. A pályázati időszak alatt, a tavalyi évben Koltai Bernadett aljegyző asszony 

látta el 7 hónapon keresztül a jegyzői feladatokat, így a hivatal működése folyamatosan 

törvényes volt. Megállapítja, hogy a testületi ülés határozatképes, mert a megválasztott 4 

képviselőből 3 képviselő és a polgármester jelen van. Bejelenti, hogy Halmos Katalin 

képviselő más fontos elfoglaltsága miatt van távol az ülésről, melyet előzetesen jelzett a 

polgármester felé. 

 

Az ülést megnyitja.  

 

Javasolja az alábbi napirendi pontok elfogadását. 

 

Napirendi pontok: 

1. A képviselő-testület beszámolója a 2015. évi munkáról 

Előterjesztő: Lenkey Tibor polgármester és a képviselő-testület 

 

2. A 2016. évi tervek és elképzelések ismertetése. 

Előterjesztő: Lenkey Tibor polgármester és a képviselő-testület 

 

3. Jegyzői tájékoztató az aktuális kérdésekről 

Előterjesztő: Budainé Vajk Ildikó jegyző 

 

A szavazásnál jelen lévő képviselők száma: 4 fő. 
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Som Község Önkormányzatának Képviselő-testülete 4 igen, 0 nem, 0 tartózkodás mellett 

nyílt, egyhangú szavazással az alábbi határozatot hozta: 

 

 

15/2016. (II. 18.) számú önkormányzati határozat 

a napirendi pontok elfogadásáról. 

 

Som Község Önkormányzatának képviselő-testülete Lenkey Tibor 

polgármester által javasolt napirendi pontokat elfogadta. 

 

 

1. napirendi pont: A képviselő-testület beszámolója a 2015. évi munkáról. 

Előterjesztő: Lenkey Tibor polgármester és a képviselő-testület 

 

Lenkey polgármester tájékoztatja a megjelenteket, hogy a Magyarország helyi 

önkormányzatairól szóló törvény arra kötelezi a képviselő-testületet és 2014. októbere óta 

nevesíti, hogy a képviselő-testület és a polgármester évente beszámol a testület munkájáról. 

Elmondja, hogy először Sipos Tibor képviselő, a jogi és ügyrendi bizottság elnöke, majd 

Kovács Szilveszter alpolgármester, Bertalan Lajosné alpolgármester, végül a polgármester 

teszi meg a beszámolóját. Arról tájékoztatja a megjelenteket, hogy a 2016. évre tervezett 

programokat majd a február 23-án tartandó ülésen fogja a képviselő-testület megtárgyalni.  

 

Ezzel átadja a szót Sipos Tibor képviselőnek. 

 

Sipos Tibor képviselő, a jogi és ügyrendi bizottság elnöke köszönti a megjelenteket. 

Elmondja, hogy a munkájukat elvégezték, törvénysértésre egyetlen esetben sem került sor. 

A tavalyi közmeghallgatáson elhangzott, hogy a képviselő-testület minden tagja tevékeny 

részt vállal az önkormányzati feladatokból, ezt ő is szívesen teszi, és úgy látja, hogy 

képviselő társai is mindannyian kiveszik részüket a munkából. A falunapról ad tájékoztatást. 

Elmondja, hogy az előkészületekben és a rendezvényen is lelkiismeretesen, a faluért 

dolgozott, ahol a község idősei és fiataljai is egyaránt szívesen vettek részt, és mindenki jól 

érezhette magát. Az idősek napjának és a véradásnak a lebonyolításában is tevékeny részt 

vállalt. Hozzáteszi, hogy ezeken kívül is még nagyon sok minden történt a faluban, melyről az 

alpolgármesterek és a polgármester úr fog beszámolni. Ezzel megköszöni a figyelmet és 

visszaadja a szót a polgármesternek. 

 

Lenkey Tibor polgármester felkéri az alpolgármestert, tegye meg beszámolóját. 

 

Kovács Szilveszter alpolgármester részletes beszámolót tart az előző évben végzett 

munkájáról, melyet a jegyzőkönyv mellékleteként csatoltunk. Végén hozzáteszi, hogy bár a 

polgármester és közte a viszony inkább csak munkakapcsolatként jellemezhető, de vannak 

dolgok, amit el kell ismerni. Somban senki nem fizet szemétszállítási díjat, ez a polgármester 

úr vívmánya. Elismeri a polgármester 25 év alatt végzett munkáját. Bizonyára lesznek ezután 

is kisebb viták, összezördülések, hiszen a képviselőknek nem kell mindig ugyanazon a 

véleményen lenniük, de ezek mind a település érdekét szolgálják. 

Megköszöni a szót. 

 

Lenkey Tibor polgármester átadja a szót Bertalan Lajosné alpolgármesternek. 

 

Bertalan Lajosné alpolgármester elmondja, hogy Kovács Szilveszter alpolgármesterrel 

nagyon sok munkát végeztek együtt, ezért beszámolójából azokat a részeket, melyek már 

elhangzottak, nem ismétli meg. Majd részletesen ismerteti beszámolóját, mely a jegyzőkönyv 

mellé szintén csatolásra került. 
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Kiemeli, hogy az ő családja is tevékenyen részt vett a munkában, férje segítségével sok 

kisebb karbantartási és egyéb munka elkészült, mely így nem került pénzébe az 

önkormányzatnak.  

Végül megköszöni a hallgatóság figyelmét. 

 

Ezt követően a polgármester számol be a 2015. éves munkáról. 

 

Lenkey Tibor polgármester elöljáróban elmondja, hogy még Mátyás idejében is, „egyszer 

volt Budán kutyavásár”. Ha komoly terveink vannak 2016-ban, akkor ahhoz az önerőt 

tartalékolni kell. Ez dől a sajtóból, hogy lehet pályázni, a szerződéseket 2017. elején meg kell 

kötni, és nem mindenhol lehet 100 %-ban pályázni.  

Tegnap végignézte az árkokat, sajnos elmondható, hogy azok nagy része betemetődött. Ezért 

kérte a jegyzőt, erősítse meg a közmeghallgatáson, hogy minden ingatlantulajdonosnak 

kötelezettsége az ingatlana előtti terület rendben tartása, az árkok tisztítása. Arról beszélni 

kell, és tudjuk, hogy kik azok, akik nem élnek itt, de a területüket valakivel rendben 

tarttatják, és vannak olyanok, is, akik semmit nem tesznek, a területek elhanyagoltak. Erre a 

következőkben sokkal nagyobb figyelmet fogunk fordítani. 

A hulladékszállítási díjjal kapcsolatban elmondja, hogy hosszas egyeztetésekre volt szükség 

ahhoz, hogy az idén is elérjük, hogy a hulladékszállításért ne kelljen fizetni, így több, mint 26 

ezer forint marad mindenki zsebében évente. Ez Som vonatkozásában több, mint 7 millió 

forint. Elkeserítő azonban az, hogy a település lakossága nem fordít nagyobb gondot arra, 

hogy a szemetet ne dobálja szét a faluban, a közterületeink szemetesek, a hulladékokat a 

közmunkásaink szokták összeszedni mások után.  

A helyi szerveződésekkel kapcsolatban kiemeli, hogy a civil szervezetek között sokkal 

nagyobb összhangra lenne szükség a rendezvények megszervezésekor, lebonyolításakor. A 

tavalyi véradás a Vöröskereszt neve alatt került megszervezésre, azt azonban Kovács 

Szilveszter alpolgármester és az önkormányzat közmunkásai bonyolították, a helyi szervezet 

feladata mindössze a plakátok kihelyezése volt. A polgármester nem szólhat bele a civil 

szervezetek munkájába, de a bizalmát élvezik. De amikor itt is személyeskedésbe fajul a 

dolog, akkor abban nem lesz a polgármester partner. Nem a mának élünk, hanem a 

következő nemzedéknek, jó lenne ezt mindenkinek szem előtt tartani. Ezzel megköszöni 

mindenkinek a munkáját, aki a rendezvényeken tevékenyen részt vett. Az önkormányzatnak 

ezek mögött a célok mögött ott kell lennie, és a feladatokat vinni kell tovább. Úgy érzi, hogy 

a gondok ellenére tudunk ésszerű kompromisszumot kötni. 

A 2016. évi terveinkben 9 fő célt már konkrétan megfogalmaztunk, de lehetetlen, hogy 

mindegyik pályázaton nyerjünk. Holnap már az egyik kiemelt projekt ügyében Kaposvárra 

kell utaznia egyeztetés céljából. 

A hivatalról csak annyit, hogy a jegyző asszony a közmeghallgatás végén részletes 

beszámolót tart az aktualitásokról. Kiemeli, hogy a hivatal idei egyik legfőbb feladata a 

jogszabály alapján a lakcímek rendezése, az ingatlan-nyilvántartás rendbetétele. Somban sok 

munka lesz ezzel, mert sok a rendezetlen tétel, mely a lakosságot is érinti.  

Problémát jelent, hogy a hivatalban a műszaki eszközök, számítógépek elhasználódnak, nem 

beszélve arról, hogy évente új programokat kell használni például a könyveléshez, ami a 

kollégák hatékony munkáját nagymértékben nehezíti. Mindezek ellenére úgy érzi, hogy jó a 

viszony a hivatal és az önkormányzat között, a létszám stabilizálódott, a személyi problémák 

megoldódtak.  

Mielőtt a szót átadja a lakosság részére, felolvassa dr. Piros Attila dandártábornok, Somogy 

megye rendőr-főkapitánya levelét, melyben köszönetét fejezi ki Som község 

önkormányzatának a bűnmegelőzés és a vagyonmegóvás érdekében tett munkájáért. Ez 

abban nyilvánul meg részünkről, hogy ha látunk egy gyanús személyt, autót, rögtön hívjuk a 

körzeti megbízottat, aki tevékenyen részt vesz a megelőzésben. Egyre nő az egyedül élő 

idősek, főleg a nők száma, ezért figyeljünk oda egymásra, ha tudunk, segítsünk.  

Ezt követően átadja a szót a megjelentek részére.  
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Víg Istvánné elmondja, hogy vannak, akik két- vagy három műszakban járnak dolgozni, és 

nagyon félnek a buszmegálló környékén. Ugyanis olyan sötét van, hogy szinte semmit nem 

lehet látni éjjel.  

 

Varga Lajosné: kihangsúlyozza, hogy évek óta visszatérő probléma, hogy minden 

rendezvényen a most itt jelenlévők vannak jelen, és önként részt vállalunk minden fontosabb 

esemény megszervezésében, részt veszünk a lebonyolításban. Arra szeretné kérni a 

megjelenteket, hogy próbáljuk az embereket mozgósítani, hogy minél több fő vegyen részt a 

falu életében. Elmondja, hogy a Vöröskereszt rendezvényein is mindig nagyon kevesen 

vannak. Például amikor korábban az Idősek Napját szervezték, személyesen mentek minden 

idős embert meghívni az ünnepségre. A személyes meghívás nagyon sokat számít. 

Ezt követően az alpolgármester beszámolójához kapcsolódó javaslatait sorolja fel: 

- a Petőfi utcában az árkok állapota rossz, a vizet nem vezeti el, ezt meg kellene nézni; 

- hangsúlyozza, hogy a temetőben lévő szederfák kivágását folytatni kell; 

- a beszámolóval kapcsolatban hozzáteszi, hogy amíg képviselő volt, ő is tevékeny részt 

vállalt a rendezvényekben, a saját anyagi eszközeivel, nem közpénzekből. Ez eddig is 

így volt, legyen ez után is így; 

- a Rákóczi, Széchenyi utcában nagyon aktuális lenne a fa villanyoszlopok cseréje, ami 

évek óta húzódó feladat. Ez kapcsolódik a falu végén lévő problémához, több oszlopon 

nem ég a villany; 

- a faluban a járdák állapota katasztrofális. Ő nem a zebrát tenné elsődlegesen 

fontosnak. A tervezett zebránál ugyanis az autósok nagyon ritkán tartják be a 

kötelező megengedett sebességet. Ha valaki ott lelép, veszélyes lesz a közlekedés 

mindaddig, amíg ott több autóst a szabályok be nem tartása miatt meg nem 

büntetnek. A falu végére tervezett zebránál egy mély, nyílt árok található, ami miatt 

veszélyes az átkelés, oda korlát és járda kellene; 

- falutábla nem látható Ságvár irányából. Sok településen jár, más településeken 

nagyon szép táblákat lehet látni, jó lenne ha Somban is lenne ilyen; 

- a szemétdíjjal kapcsolatban megjegyzi, hogy nagyon jó az, hogy nem kell fizetni, kéri, 

hogy a jövőben is maradjon ez így; 

- a faluban vannak örökségvédelmi épületek. Daránypusztán is voltak ilyen épületek, 

melyek nyilvántartásban szerepeltek. Ezek az épületek eltűnnek. Nem tudja, hogy 

ezzel kapcsolatban mit lehet tenni. 

Ennyit szeretett volna mondani, kéri, hogy a jövő évi tervkészítésnél ezeket a javaslatokat 

vegyék figyelembe. 

 

Kovács Szilveszter alpolgármester válaszol az elhangzottakra. 

Elmondja, hogy nagyon régóta volt már igény a zebra kiépítésére. Több ciklus óta áthúzódó 

probléma volt ez, és azért nem valósulhatott meg eddig, mert a hatóságok nem olyan helyre 

engedélyezték volna az átkelőt, ahol szükség lett volna rá. Szankcionálni mi nem tudunk, ez 

a rendőrség hatáskörébe tartozik, ezért erre nem szeretne ígéretet tenni. Majd részletesen 

ismerteti az átkelőhely kialakításához szükséges feltételeket.  

Elmondja, hogy a polgármester úr holnap a kerékpárúttal kapcsolatosan megy Kaposvárra, 

melynek tervezésében aktívan részt vett a képviselő-testület. Az eredeti tervekben szerepelt 

két lassító sziget is, ami a jelen állás szerint a megvalósításba már nem fér bele. 

A járdák állapota szintén ismert, tervben van a felújításuk. Ez ugyancsak kapcsolódik a 

kerékpárút pályázathoz, mely tartalmazta a falun végighúzódó, a 65-ös út mindkét oldalán 

kiépítésre kerülő járdákat, de most úgy látszik, hogy ennek megvalósítására sem kerülhet 

sor.  

Az alsó zebránál a kifogásolt mély árok lefedésre kerül a tervek szerint. Így egy széles járda 

fog ott kialakulni, mely a mozgáskorlátozottak közlekedését is lehetővé teszi. 

A villanyoszlopokkal kapcsolatban elmondja, hogy a buszmegállónál tervben van 

kandeláberek kihelyezése. A fa villanyoszlopok cseréje az E-On feladata, ezt mi legfeljebb 

csak szorgalmazni tudjuk. 
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Horváth Jánosné elmondja, hogy a villanyok ügyében már aláírás-gyűjtés is történt, a 

faluban nagyon sok helyen nincs világítás.  

 

Lenkey Tibor polgármester részletesen ismerteti, hol lenne szükséges az oszlopok pótlása, 

és ígéretet tesz arra, hogy a szükséges intézkedéseket az E-On felé ismételten megtesszük.  

 

 

2. napirendi pont: A 2016. évi tervek és elképzelések ismertetése. 

Előterjesztő: Lenkey Tibor polgármester és a képviselő-testület 

 

Lenkey Tibor polgármester részletes tájékoztatást az idei évben benyújtandó 

pályázatokról. 

 

Kerékpárút: 

7 változatot dolgozott ki a tervező. 459.000.-Ft-ért készült el a terv, a beruházás költsége 

499 millió forint. Ez azt jelenti, hogy a kerékpárút Ságváron a nyimi elágazótól indul, és a 

darányi leágazásig tart.  

 

Posta épület tetőszerkezete 

Az Ady Endre u. 32-nél, a volt postás háznál a képviselő-testület projektötlete alapján a 

teljes tetőszerkezet felújítására kerülne sor, melynek költsége 60 millió forint. Ennek a 

pályázatnak önrésze is van, ami 15 millió forinttal terheli az önkormányzatot. 

 

Zebra: 

Már legalább 8 éve merült fel először a zebra igénye. A tervező az idén elkészítette a 

terveket, melyek engedélyezésre az eljáró hatósághoz beadásra kerültek. Az eljárási díjat, 

209 ezer forintot befizettük, majd éppen ma jött a tájékoztatás, hogy az önkormányzat alanyi 

mentessége miatt ezt az összeget mégsem kell megfizetnünk. A hiánypótlás is megérkezett, 

melyen a hivatal dolgozik. A gyalogátkelőhely tervezési költsége 400.000.-Ft. Majd részletes 

ismertetést ad a kialakítandó átkelőhelyekről. A megvalósítás költsége 6,3 millió forint lenne. 

 

Helyi piac 

A volt postaépület udvarán egy helyi piacot szeretnénk kialakítani leburkolt térrel, nyilvános 

WC helyiséggel, belső parkolóval.  

 

Turisztikai centrum 

A már kialakított 5 épületünknél napelemes lámpákat szeretnénk elhelyezni, ennek költsége 

800 e Ft. 

Ugyanitt szeretnénk egy kisméretű műfüves pályát kialakítani, és a vezetékes ivóvízhálózatot 

kiépíteni. Teljes bekerülési összeg 30,8 millió, melyre a konkrét tervek már elkészültek 

korábban. 

 

A mezőgazdasági feltáró utak javítására 40 millió forintos keret áll rendelkezésre 

térségünkben. Erre is kívánunk pályázatot beadni, amint lehetőség nyílik rá. 

 

Csapadékvíz-elvezetés 

A Kossuth utca – Táncsics köz csapadékvíz elvezetésének megoldása szintén halaszthatatlan, 

ezért amint megnyílik a pályázat, be fogjuk nyújtani. Annyival vagyunk jelenleg nehezebb 

helyzetben mint korábban, hogy most az elvezetést egészen a befogadóig, tehát a Kis-

Koppányig ki kell építenünk. 

 

Térfigyelő kamera-rendszer 

Erre négyszer nyújtottunk már be pályázatot, de eddig sajnos nem sikerült nyernünk. 4-5 

kamerára lenne szükségünk, ennek költsége 15 millió forint lenne. 
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Buszmegálló: 

Elmondja, hogy már többször is kihangsúlyozta, hogy nem tudunk más területén építkezni. 

Az egy szerencsés helyzet, hogy az Ady u. 38. alatti ingatlanon álló buszmegálló területe az 

önkormányzat nevére került, a korábbi tulajdonos önkormányzat felé fennálló tartozása 

miatt. 

Ha nem a mi területünkön szeretnénk építkezni, a tulajdonossal meg kell egyeznünk. Ha nem 

jutunk egyezségre, közérdekű célból kisajátítási eljárás indítható. Tudomása szerint a 

jelenlegi tulajdonos nem szándékozik az önkormányzat részére területet értékesíteni. A főút 

és a mellette lévő terület a Magyar Államé, melynek vagyonkezelője az MNV Zrt., a Somogy 

Megyei Közútkezelő Kht. gyakorolja a helyi tulajdonosi jogokat, az ő kezelésében van a 

terület.  

Van megoldás, mert a Coop hozzájárult ahhoz, hogy a területén lábon álló, tehát bontható 

buszmegálló kerüljön elhelyezésre, cserébe a terület rendben tartásáért.  

 

Közfoglalkoztatás: 

A közfoglalkoztatással kapcsolatban kihangsúlyozza, hogy nagyon nehéz a közfoglalkoztatott 

személyek vezetése, irányítása. Elmondja, hogy ő amikor a polgármesteri tisztségre jelöltette 

magát, nem árubeszerzőnek, nem munkavezetőnek, benzinhozónak szegődött, ezért ne 

alázzanak meg ennyire bennünket.  

 

A pályázatokra visszatérve elmondja, hogy a terveinket 2020-ig szeretnénk megvalósítani. 

Ha évente két elnyert támogatással számolhatunk, akkor a tervezett 9 projektünk 

megvalósítható. Jelenleg legfontosabb a kerékpárút.  

 

Pete-Tóth Lászlóné: a Rákóczi utcai áramszünettel kapcsolatban elmondja, hogy egyszer 

részletesen végigjárta a Rákóczi utcát Távtartók hiányoznak, melyet be is jelentett az E-On-

nál. Azóta sem történt semmi.  

A másik, amiről szólni szeretne, az a közmunkásokkal kapcsolatban felmerült problémák. 

Kérdése, hogy ki közvetíti ki őket, és ki szabja meg, hogy mit kell a nyolc órában dolgozniuk? 

Mert ő többször is azt tapasztalta, hogy a mi közmunkásaink nem dolgoznak a munkaidő 

alatt. Ki szabja meg a munkaköri leírásukat, a napi tevékenységüket? Tudja, hogy a 

képviselő-testület tagjai mind főállásúak, egyedül Bertalan Lajosné nyugdíjas. A 

szerszámaikat szintén átvetetné velük egy füzetbe, hogy megállapítható legyen, hogy ki 

rontotta el azokat. 

Felajánlja, hogy fizetésért eljönne brigádvezetőnek. Hozzáteszi, hogy annak, aki nem 

megfelelő módon érkezik a munkakezdésre, vagy ittas, annak nem adna fizetést. Javasolja, 

hogy közmunkás csak az lehessen, aki a saját ingatlanát és a háza előtti közterületet is 

megfelelő módon rendbe tette.  

Kifogásolja a járdák állapotát, a rajta lévő szennyeződést, sárfelhordást a közmunkásokkal le 

kellene takaríttatni. Hozzáteszi, hogy azt olvasta a neten, hogy vannak olyan települések, 

hogy azoknál az ingatlanoknál, ahol nem lakik senki, a közfoglalkoztatottak megfelelő díjazás 

ellenében a területet rendbe teszik. 

 

Séfel Gyula: megköszöni a képviselő-testület előző évben végzett munkáját. Szerinte 

elindult a falu egy jó irányba. Elhangzott, hogy a falu rendezvényein kevesen vesznek részt. 

Ha mindenki csak a negatív dolgokat kommunikálja, az szűrődik le, hogy a faluban nincs 

közösség. Véleménye szerint jó kommunikációval az otthon maradók is bevonhatók a 

rendezvényekbe. Kéri, hogy ezért a célért igyekezzen mindenki többet tenni. 

A másik a közmunkával kapcsolatos. Úgy gondolja, hogy a közfoglalkoztatottakat csak felelős 

vezetéssel lehet kezelni. Ha van az önkormányzatnak területe, akkor mezőgazdasági 

tevékenységet lehetne kezdeni. Vezetőt kellene kijelölni, aki nem csak ezen a mezőgazdasági 

területen, hanem a település közterületein folyó munkát is irányítani tudja. Hiszen azt tudjuk, 

hogy azért a munkáért, aminek nincs eredménye, a munkahelyen sem kapunk pénzt. Ehhez 



7 

 

pénzre és emberre van szükség, mert ez folyamatosan nem várható el sem a képviselőktől, 

sem a polgármestertől, hiszen nekik nem ez a dolguk.  

 

Kovács Szilveszter alpolgármester a közfoglalkoztatást illetően egyetért az előtte 

szólókkal. Véleménye szerint 120-130 ezer forintért egy vezetőtől elvárható lenne, hogy a 

közmunkásokat irányítsa. 2,6 millió forint terhelné az önkormányzatot az év hátralévő 10 

hónapjában. Felelős kiválasztással ez az összeg az önkormányzat részére visszatermelődne. 

Pl. ha járdaépítést nem külső céggel, hanem megfelelő vezetéssel a saját embereinkkel 

készíttetnénk, már a költségek megtérülnének. Ha ebben az évben az Ady Endre utcát 

megcsinálnánk, akkor ennek az embernek a bérét ki tudnánk termelni. Elmondja, hogy ő 

részéről ezt a messzemenőkig tudná támogatni, ő is ezen az elven van. Sajnos nincsenek 

eszközeink a probléma szigorúbb kezelésére.  

 

Pete-Tóth Lászlóné elmondja, hogy azok részére, akik már idősebbek, egyedül élők, azok 

részére a közfoglalkoztatás keretében végeznék el a közterület rendben tartásával 

kapcsolatos feladatokat. Vagy azok, akik ezt meg tudják fizetni, számla ellenében is 

elvégezhetőek lennének bizonyos munkák, pl. kertásás.  

 

Bertalan Lajosné alpolgármester elmondja, hogy nagyon nagy baj, hogy a közmunkások 

közül nem lehet válogatni. Mert ha lenne közülük 1-2 szakmunkás is, vagy aki tényleg 

befogható. Olyan, aki fizikailag alkalmas lenne a munkára, igazából nem akar dolgozni. Az 

azért elmondható, hogy ez nem mindenkire vonatkozik, de többen is vannak, akik csak 

széthúzzák a csapatot. Az a baj, hogy vannak, akik nem szeretnek dolgozni. Munka lenne 

számukra. 

 

Kovács Szilveszter alpolgármester megerősíti a Bertalan Lajosné által elmondottakat. 

Fizikailag alkalmasak a munkára ezek az emberek, ezért kell egy olyan kolléga, aki felelősen 

vezeti őket. A mostani csapatban is van 4-5 olyan személy, akikkel örömmel ment el 

dolgozni, mert rájuk lehetett számítani. Meg kell őket becsülni, szépen kell velük beszélni, és 

akkor ők is szívesen dolgoznak. 

 

Simon Balázsné a buszmegálló kérdésével kapcsolatban kéri a testületet, hogy erre térjen 

vissza, mert nagyon sok embert érint.  

Elmondja, hogy március 31-ével nyugdíjba megy. Amennyiben az önkormányzat igényli, 

segítene a kertészkedéssel, parkosítással kapcsolatos feladatokban, akár a közmunkásokkal 

együtt is. Hozzáteszi, hogy lehet velük együtt dolgozni. Nem is kér érte fizetést. 

Szeretne választ kapni arra, hogy hol áll a posta gázfűtésének megvalósítása. Nem csak a 

postás kisasszony miatt, hanem az oda betérők miatt is érdeklődik.  

A Vöröskereszt tevékenységét együtt az önkormányzattal szeretné megköszönni a 

polgármester úrnak, hogy a karácsonyi közös rendezvénynél megemlítette, hogy a 

Vöröskereszt is részt vett a szervezésben. Ha valaki visszanézi azt a pár sort, hogy a 

rendezvényt ki és hogyan rendezte meg, a Vöröskereszt sehol nincs megemlítve. 

Kihangsúlyozza, hogy a Vöröskereszt van és dolgozik, és a faluért szeretne tevékenykedni. A 

vöröskereszt szervezett bálokat, a gyermeknapot, a hagyományokat szeretnék továbbvinni. A 

támadások ellenére a Falunapra szeretnének egy komoly műsorral készülni, amennyiben 

kapnak lehetőséget arra, hogy a termet megkapják. Nem ellenségeskedni akarnak, de 

elvárnák, hogy ehhez támogatást kapjanak. Kiemeli a december 5-ei rendezvényt, amivel 

kapcsolatban a polgármester akkor kihangsúlyozta, hogy támogatást egyik civil szervezet 

sem kap. A „Házhoz megy a Mikulás” rendezvénnyel kapcsolatban kiemelésre került, hogy az 

önkormányzat biztosította az anyagi feltételeket, az „Egymásért” Egyesület 

közreműködésével. Ő sem a Vöröskereszt részére kér támogatást, csak azt kéri, hogy az 

önkormányzat a tevékenységüket támogassa.  
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Lenkey Tibor polgármester elmondja, hogy személyes megtámadtatás címén neki erre 

válaszolnia kell. A szépkorúak és a véradók számára tartott rendezvényt az önkormányzat 

bonyolította le, de a rendezvényre a Vöröskereszt vásárolt be. A helyi Vöröskereszt nem 

cégbíróságnál bejegyzett civil szervezet. A jelenlegi szabályozás szerint így közvetlenül nem 

támogatható. Kihangsúlyozza, hogy minden rendezvény meghívójában a Vöröskereszt első 

helyen szerepel szervezőként, csak második az önkormányzat. A testület a 

rendezvénytervben ezt éppen fordítva fogadta el. Ez nagy különbség.  

Az „Egymásért” Egyesület is bevásárolt a Mikulás rendezvényre, a számlák az önkormányzat 

nevére szóltak, de kevesebbre, mint amennyibe a rendezvény valójában került.  

A Vöröskereszt csinálja azt, ami a dolga. Korábban a Vöröskereszt évente egy bált rendezett. 

Most a rendezvénynaptárban a Vöröskereszt kezd, a Vöröskereszt végez. Végre tudomásul 

kell venni azt, hogy Somban akkor van rendezvény, ha az ezzel a feladattal megbízott 

Bertalan Lajosné alpolgármesterrel ezt leegyezteti mindenki. Ez több, mint egy éve le van 

írva, eszerint kell eljárni. Abból már elegünk van, hogy a Vöröskereszt kitalálja, hogy fél óra 

múlva össze akarnak jönni, és akkor szólnak a polgármesternek.  

Az ő feladata az, hogy a falu életét továbbvigye, a települést helyben és vidéken képviselje, 

bizonyos rendezvényeken, ahol kell, ott megjelenjen, okkal akadályoztatás esetén az 

alpolgármester helyettesíti. Azért a tiszteletdíjért amit kap, ne várják tőle, hogy 8 órában 

felügyelje a közfoglalkoztatottakat, majd a munkaidő végeztével még az előre nem tervezett 

összejövetellel kapcsolatosan is intézkedjen, azon részt vegyen.  

A közfoglalkoztatással kapcsolatosan elmondja, hogy a munkaügyi központtal szerződésünk 

van, mely arról szól, hogy a közmunkásokat a munkaügyi központ közvetíti ki a számunkra. 

Ha mi mást akarunk, akkor szerződést szegünk, és lehet, hogy kizárjuk magunkat a 

programból.  

Elmondja, hogy a közfoglalkoztatásban résztvevők részére a munka ki van osztva. Van, aki 

az épületek, helyiségek, pl. az orvosi rendelő nyitásáról, zárásáról gondoskodik. Vannak, akik 

a buszmegálló környezetének rendben tartásáról gondoskodnak. A munkának akkor is 

mennie kell, ha a polgármester nem tartózkodik éppen a településen. Ezért el kell azon 

gondolkodnunk, amit az alpolgármester mondott. A költségvetésünk egy részét a közös 

intézményeink fenntartására és a kötelező feladatok ellátására kell fordítanunk, de emellett a 

település karbantartási feladataink ellátása is kötelező. Elmondható, hogy a szűkös 

lehetőségeink ellenére a faluban az infrastruktúra kiépítettsége teljeskörűen megvalósult, ami 

már nem mondható el a hozzánk legközelebb lévő szomszédos településre. Mi nem akarunk 

ezért mennybe menni, de ha idáig mi eljutottunk, akkor miért vagyunk elégedetlenek? Azt 

sem lehet elmondani, hogy a somi polgárokat agyonadóztattuk volna. Más, a miénknél sokkal 

hátrányosabb helyzetű településen ennél sokkal magasabb adótételek vannak.  

Megköszöni Simon Balázsné felajánlását a közmunkások felügyeletével kapcsolatban, de 

elmondja, hogy erre nincs szükség.  

Séfel Gyula felvetésére elmondja, hogy sajnos az önkormányzat nem rendelkezik 

földtulajdonnal, csak az a területünk volt ahol a sport- és szabadidő centrumot létesítettük. 

Nem eladtuk a vagyont, hanem a szétszóródott területeket centralizáljuk. Néhány kisebb 

darab, párszáz négyzetméternyi területünk vannak dűlőutak mellett.  

Kihangsúlyozza a Vöröskereszt felé, hogy az önkormányzat nem ellenség, de ha az 

önkormányzat hoz egy döntést, akkor annak a betartása mindenkire nézve kötelező. Hiszen 

mindannyian somiak vagyunk. 

A posta gázfűtésével kapcsolatban elmondja, hogy érvényes tervek rendelkezünk, meg van a 

kivitelező is. Tavaly nem tudtuk, hogy milyen feladataink lesznek, de jelenleg nem preferáljuk 

a posta gázfűtéssel való kiépítését. Két év után a képzőművész alkotótáborral is kellene mit 

kezdenünk. Éppen most áll levelezésben egy nagybányai festőiskola vezetőjével, ez is a 

hagyományápolás céljait szolgálja. 

 

Simon Balázsné megköszöni a polgármester válaszát. Visszatér a december 5-ei 

rendezvényre, mellyel kapcsolatos rossz érzéseit sorolja. Kihangsúlyozza, hogy az 
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„Egymásért” Egyesülethez hasonlóan ők is a faluért dolgoznak, a rendezvénynaptárban 

viszont a nevük szervezőként nem került feltüntetésre a rendezvények mellett.  

 

Sutyor Zoltánné megjegyzi, hogy a Vöröskereszt tevékeny részt vállalt a szervező 

munkákban. Személyes látogatást tettek az időseknél, és minden rendezvénynél helyt álltak. 

Ők is mindenkit meghallgatnak, és minden jó tanácsot elfogadnak, akár időstől, akár fiataltól.  

 

Ezt követően kisebb vita bontakozik ki a Vöröskereszt és az „Egymásért” Egyesület tagjai 

között.  

 

Lenkey Tibor polgármester kéri, hogy a belső ügyeiket egymást között beszéljék meg, 

ezért a vitát lezárja. 

 

Simon Balázsné elmondja, hogy a Vöröskereszt a közösség építését szeretné, ez a 

feladatuk.  

 

A polgármester újabb felszólalónak adja a szót. 

 

Borzáné Kerti Julianna elmondja, hogy nagyon jó, hogy a községben megvan a szennyvíz. 

Elmondja, hogy náluk szennyvíz-átemelő van, ennek a tisztítását kéri, hogy sűrűbben, ne 

csak 3-4 évente lássák el. Eddig az övékét csak egyszer tisztították, de havonta vannak 

problémáik a művel kapcsolatban.  

 

Lenkey Tibor polgármester elmondja, hogy 2010-től 20 éves üzemeltetésre átadtuk a 

hálózatot a DRV Zrt-nek. Ha nem szólunk nekik, akkor nem tudnak a gondokról. Szólni kell 

nekik, és kijönnek. Ígéretet tesz arra, hogy szól az üzemvezetésnek, mert a tisztítási 

feladatokat évente kötelesek ellátni a megállapodás szerint.  

 

Borza József kéri, hogy legalább negyedévente jöjjenek ki tisztítani, és mindenhol nézzék 

meg, mert nagyon csúnyán néznek ki.  

 

Simon Balázsné elmondja, hogy a legnagyobb baj az, hogy a lerakódott zsírt valahogyan 

leszedik, de az nem elég, a rendszert zsíroldóval át kellene mosatni. Ezt egyetlen egyszer 

sem tették még meg.  

 

Lenkey Tibor polgármester elmondja, hogy ő erről most hall először, erről a problémáról 

eddig nem volt tudomása. Ez egy levél kérdése, holnap egy telefon kérdése. Ezt a problémát 

mielőbb meg kell oldani a Széchenyi és az Örömhegyi utcában. 

 

Bertalan Lajosné alpolgármester megjegyzi, hogy ezt ők saját maguk szokták lepucolni.  

 

Ezt követően a polgármester átadja a szót a jegyző részére. 

 

3. napirendi pont: Jegyzői tájékoztató az aktuális kérdésekről 

Előterjesztő: Budainé Vajk Ildikó jegyző 

 

Budainé Vajk Ildikó jegyző köszönti a megjelenteket. Elmondja, hogy röviden szeretne 

beszélni azokról a dolgokról, amik közérdekűek, hiszen már két és fél órája tart a 

közmeghallgatás.  

A hivatallal kapcsolatban elmondja, hogy ismeretes számára az, hogy milyen nehéz olyan 

kistelepülésen dolgozni, ahol még önálló hivatal sincs. Ezért elmondja, hogy ő azt képviseli, 

hogy ő mindegyik településnek és mindegyik hivatalnak a jegyzője. Ezt szeretné a 

munkatársak körében is kiemelt feladattá tenni, és ezekben a polgármester által kiemelt 

feladatokban is tevékenyen részt kíván venni. 
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A közfoglalkoztatással kapcsolatban megjegyzi, hogy az itt felszínre került problémák 

mindenütt problémát jelentenek. Kihangsúlyozza, hogy a közfoglalkoztatottak nagy része a 

munkaerőpiacról kiszorult személyek közül kerül ki. Ők azok, akiket a legnehezebb megfogni, 

foglalkoztatni. Melléjük mindig kell olyan személy, aki a felügyeletüket ellátja, a munkát 

megmutatja számukra. Nagyon nehéz ez a feladat. Vannak mintatelepülések, ahol jelentős 

eredményeket értek már el ezen a területen, de a településekre nem ez a jellemző. Nagyon 

sokan küszködnek hasonló problémákkal mint itt.  

Nem nagyon lát lehetőséget arra, hogy valaki társadalmi munkában a munkavezetéssel 

kapcsolatos feladatokat ellássa. Tapasztalt már ilyent, de ez nem volt hosszútávon tartható. 

Hozzáteszi, hogy a közfoglalkoztatott emberek a munkaerőpiacról kiszorultak, egyébként 

segélyből élnek. Ha a munkaviszonyukat megszüntetjük rendkívüli felmondással, egy évig 

segélyre sem lesznek jogosultak, gyakorlatilag még jobban a perifériára szorulnak.  

A buszmegálló kérdése többször is felmerült. Elmondja, hogy ez megoldható feladat, ha 

másként nem, megegyezéssel, vagy közérdekű célból kisajátítással sikerül talán előbbre 

jutnunk. Ígéretet tesz arra, hogy megteszi a szükséges intézkedéseket. 

A zebra építési engedélyeztetési ügyében elmondja, hogy megérkezett az engedélyező 

hatóság közbenső végzése, mely szerint a jogerőre emelkedés elteltét követően, ha a 

hiánypótlást teljesítettük, a tevékenység megkezdésére vonatkozó bejelentés után a munka 

elkezdődhet, tehát nem kell az engedélyekre hónapokat várni, mint korábban. 

Ezt követően ismerteti a helyi rendeletekben foglalt szabályozásokat, melyek a közterületek, 

ingatlanok rendben tartására vonatkoznak. Ismerteti a közösségi együttélés szabályairól 

szóló rendeletben foglaltakat, és a be nem tartásukhoz fűződő szankciókat. Részletes 

tájékoztatást ad az ingatlantulajdonosokat terhelő kötelezettségekről.  

Elmondja, hogy az önkormányzat minden hatályos rendelete a település honlapján 

megtalálható. 

 

A jegyző megköszöni a figyelmet.  

 

Lenkey Tibor polgármester további kérdés, hozzászólás hiányában a közmeghallgatást 

20.10 órakor berekeszti.  

 

 

 

 

K. m. f. 

 

 

 

 

 

           
  



11 

 



12 

 



13 

 



14 

 



15 

 



16 

 



17 

 



18 

 



19 

 



20 

 



21 

 

 


